
شهروند| هنوز ماجرای استفساریه قانون انتخابات 
مجلس که بلافاصله با آغاز به کار مجلس دهم از سوی 
علی مطهری و به بهانه رد صلاحیــت مینو خالقی، 
منتخب سوم اصفهان کلید خورد و به یکی از مهم ترین 
چالش های مجلس و شــورای نگهبان در سال های 
اخیر تبدیل شد، به اتمام نرسیده بود که اختلاف نظر 
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی با دبیر و سخنگوی 
شــورای نگهبان درمورد یک مبحث حقوقی دیگر 
دوباره به سرخط اخبار راه یافت. نجات الله ابراهیمیان، 
سخنگوی سابق شورای نگهبان در گفت وگو با باشگاه 
خبرنگاران جوان )71 فروردین 59( درباره وضعیت 
مینو خالقي، منتخب سوم استان اصفهان براي مجلس 
دهم گفته بود: در جلسه اخیر شوراي نگهبان، مدارک 
و مستنداتي در مورد صلاحیت خانم خالقي ارایه شد و 

در این زمینه بحث و تبادل نظر صورت گرفت.
او ادامه داد: در این جلســه براي اعضاي شورا این 
سوال پیش آمد که آیا این امکان وجود دارد که پس 
از انتخابات، فردي به دلیل کشف عدم صلاحیت آراي 
وي باطل شود یا نه. در این مورد نظرات مختلفي بیان 
شد و به طور مثال گفته شــد وقتي انتخابات برگزار 
مي شود، مسائلي که پس از رأي گیري مطرح هستند 
به مرحله تصویب اعتبارنامه ها منتقل مي شوند، اما 
برداشت و نظر اکثریت اعضاي شوراي نگهبان به لحاظ 
مستنداتي که راجع  به مسأله صلاحیت خانم مینو 
خالقي مطرح است، این بود که امکان ابطال انتخابات 
به جهت کشف جهاتي از عدم صلاحیت وجود دارد. 
سخنگوی پیشین شــورای نگهبان در ادامه تصریح 
کرد: مطابق تصمیم شورا که طبعا مبتني بر نظارت 
استصوابي اســت، تصمیم در مورد صلاحیت خانم 
خالقي براساس نظر اکثریت اعضا این بود که مي توان 
آرا را به جهت مســأله عدم صلاحیــت باطل کرد، 
هرچند که برخي از اعضا نظرات دیگري هم داشتند.  
با این حال، اختلاف نظر حقوقــی جدید مجلس و 
شورای نگهبان با مقصر دانستن رسانه ها روبه رو شد 
و بر این اساس سخنگوی شورای نگهبان پس از آن که 
در چند گفت وگوی مجزا با یکــی، دو خبرگزاری و 
روزنامه و مهم تر از آن در یک برنامه تلویزیونی، پیرو 
گفته دبیر شورای نگهبان ظاهرا بر لزوم نظارت مستمر 
بر عملکرد نمایندگان تأکید کرده بــود، ناگهان در 
نشست خبری روز گذشته خود اعلام کرد: »متاسفانه 
در این میان برخی مطالب را به صحبت های من و دبیر 
شورای نگهبان اضافه کردند. معتقدیم خلأهایی در 
قانون انتخابات وجود داشــت که سیاست های کلی 
برخی از این خلأها را تکمیل کــرد. الان وضع قانون 
برعهده مجلس است. شورای نگهبان هم براساس نظر 

مجلس اعلام نظر می کند.«
این درحالی بود که کدخدایی درســت یک هفته 
قبل و در برنامه تلویزیونی »نگاه یک« در حاشــیه 
بحث درباره سیاســت های کلی انتخابات که اخیرا 
از ســوی مقام معظم رهبری ابلاغ شــد، به موضوع 

نظارت مســتمر بر نمایندگان اشــاره کرد و گفت: 
»براساس نظارت استصوابی شــورای نگهبان، شورا 
این نظارت را در دوره چهار ســاله فرد دارد ولی آنچه 
اجرا می شد، این بود که اختیارات شورای نگهبان تا 
زمان تصویب اعتبارنامه منتخبان بود اما هم اکنون 
در بند 1۳ امر جامعی در نظر گرفته شــده است و بر 
لزوم نظارت بر انجام وظیفه نمایندگان تأکید شــده 
که در قوانین انتخاباتی به این موارد اشاره نشده بود. 
ولی بند 1۳ سیاست های کلی به این امر تأکید کرده 
و ضرورت استمرار نظارت بر شرایط و حسن اجرای 
وظایف نمایندگان در این بند ذکر شده است.« همین 
اظهارنظر تلویزیونی سخنگوی شورای نگهبان، علی 
مطهری، نماینده مردم تهران و نایب رئیس مجلس 
شورای اسلامی را به واکنش واداشت و در گفت وگویی 
که بلافاصله با ایســنا انجام داد، نســبت به خطر از 
بین رفتــن آزادگی و حریت نماینــدگان درصورت 
نظارت بر نمایندگان در طول دوره نمایندگی هشدار 
داد. مطهری در این باره گفــت: نظارت بر باقی بودن 
صلاحیت نمایندگان در طول دوره نمایندگی موضوع 
جدیدی نیست؛ چون اکنون هم اگر نماینده ای جرم 
بزرگی مانند قتل یا شرب خمر یا فساد مالی و اخلاقی 
بزرگی مرتکب شــود با او برخورد می شود و مجلس 
می تواند اعتبارنامه او را باطــل کند اما اگر بخواهیم 
این نظارت را شامل اظهارنظرهای نمایندگان بدانیم 
و هر اظهارنظــری را که مخالف نظر مــا بود مخل 
امنیت ملی معرفی و آن نماینده را سلب صلاحیت 
کنیم، این امر با اصول 84 و 86 قانون اساسی سازگار 
نیست؛ چراکه بنابر این دو اصل، نماینده مجلس حق 
دارد در همه مسائل داخلی و خارجی کشور اظهارنظر 
کند و نمی توان او را به ســبب نظراتی که در مجلس 
اظهار کرده، تعقیب یا توقیف کرد. نایب رئیس مجلس 
خاطرنشــان کرد: درصورتی که این نظارت بخواهد 
شــامل اظهارنظرهای نمایندگان هم شود، حریت 
و آزادگی آنها از بیــن می رود و نمایندگانی متملق و 

چاپلوس خواهیم داشت.

البته این پایان ماجــرا نبود و همزمان با آغاز هفته 
گذشته و بازگشت نمایندگان به پارلمان، این بار نوبت 
به محمود صادقی، نماینده اصلاح طلب مردم تهران 
رســید که به بهانه بیان تذکری در رابطه با گزارش 
کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات در مورد لایحه 
احکام دایمی برنامه های توسعه کشور اعاده شده از 
شورای محترم نگهبان، از رئیس مجلس فرصت بیان 
تذکر شفاهی داخل دستور گرفت و با فرصت طلبی 
هنگامی که قصد داشــت با برخی ایرادهای شورای 
نگهبان به لایحه در دست بررسی انتقاد کند، موضوع 
اختلاف نظر مجلس و شورای نگهبان درمورد نظارت 
مستمر این شورا بر رفتار نمایندگان در طول دوران 
نمایندگی را پیش کشــید و گفت: در کلیه موادی 
که به نظر شورای نگهبان تمکین می کنیم، درواقع 
از حق قانونی مجلس عدول می کنیم و این مســأله 
نیز خلاف قانون اساســی اســت. این گونه عدول از 
قانون اساسی باعث شده که متاســفانه در روزهای 
اخیر اظهارنظرهای غیرمنطبق با موازین حقوقی از 
سوی برخی از اعضای شــورای نگهبان درخصوص 
استمرار نظارت این شــورا بر صلاحیت نمایندگان 
در طول چهار ســال نمایندگی مطرح شود. واقعیت 
این اســت که این مسأله ناشــی از عدول مجلس از 
مواضع حقوقی خود اســت. در ادامه علی لاریجانی 
که از میانه تذکر صادقی سعی داشــت مانع از بیان 
این تذکر شود، در پاســخ گفت: ما درباره چه چیزی 
بحث می کنیم؟ شما عدول نکنید، بلکه ایستادگی 
کنید و در مباحثی که فکر می کنید از مواضع حقوقی 
مجلس عدول می شود، ایستادگی کنید تا این اتفاق 
نیفتد و از حق مجلس دفــاع کنید. با وجود حمایت 
صادقــی و همین طور برخی دیگــر از اصلاح طلبان 
مجلس همچون محمدجواد فتحی، نماینده تهران 
و بهروز بنیادی، نماینده کاشمر از موضع مطهری و 
صادقی درخصوص این دعوای حقوقی میان مجلس 
و شورای نگهبان، برخی از نمایندگان مجلس برخلاف 
تصور، لباس تیم مقابل را برتن کردند و به عنوان حامی 

شورای نگهبان، خواستار محدود کردن نمایندگان 
مجلس و افزایش نظارت بر عملکرد آنان شــدند که 
در این میان می توان به محمدعلی پورمختار، نماینده 
اصولگرای مردم بهار و کبودرآهنگ در مجلس شورای 
اسلامی اشاره کرد که در این رابطه در برنامه »بدون 
خط خوردگــی« رادیو گفت وگو مدعی نقص قانونی 
درخصوص نظارت بر رفتار نمایندگان در طول دوره 
نمایندگی شــد و گفت: درحال حاضر در قانونی که 
وجود دارد، سازوکار لازم درنظر گرفته نشده که اگر 
نماینده ای در زمان مسئولیتش شرایط نمایندگی را 
از دست داد، چگونه می توان با او برخوردهایی ازجمله 
اخراج از مجلس را داشت. این نماینده مجلس با تأکید 
بر لزوم اصلاح قانون فعلی در راستای نظارت بیشتر 
و دقیق تر بر عملکرد نمایندگان، خاطرنشــان کرد: 
هنگامی که اعتبارنامه نمایندگان مورد تصویب قرار 
گرفت، دیگر نظارت بر عملکرد نمایندگان از وظیفه 

شورای نگهبان خارج می شود.
با این حال پورمختار که همسو با دبیر و سخنگوی 
شورای نگهبان به دنبال افزایش نظارت بر نمایندگان 
و ایجاد نظارت مســتمر بر عملکرد آنان اســت نیز 
باوجود این که تصویب قانونی در راســتای گسترش 
وظایف نظارتی شــورای نگهبان را محتمل ارزیابی 
می کند اما معتقد است این مسأله آنچنان ضروری 
نیست. این درحالی اســت که مطهری که علاوه بر 
تأکید بر مشخص نبودن مرجع نظارت بر نمایندگان 
در سیاست های ابلاغی رهبری، معتقد است این امر 
به عهده قانون گذاشته شده، در این رابطه می گوید: 
ممکن است این مرجع خود مجلس و قانون نظارت بر 
رفتار نمایندگان باشد که بهتر نیز همین است؛ یعنی 
لزوما این ناظر شــورای نگهبان نیست. نایب رئیس 
مجلس شورای اســلامی که در هفته گذشته برای 
چندمین بــار به این مســأله پرداخــت، در آخرین 
اظهارنظر خود در جمع دانشــجویان دانشگاه اراک 
نســبت به آفات فراوان نظارت ناظری به جز مجلس 
بر عملکرد نمایندگان هشــدار داد و پــس از آن که 
کدخدایی در گفت وگویی مشــخص نبودن مرجع 
نظارتــی را پذیرفت، بار دیگر به ایســنا گفت: آقای 
کدخدایی باید بدانند که تعبیر »خودنظارتی« برای 
مجلس توسط رهبر انقلاب در جمع نمایندگان دوره 
هشــتم مجلس به کار رفت و بعد از آن بود که قانون 
نظارت بر رفتار نمایندگان تصویب شد؛ یعنی قاعدتا 
مقصود مقام رهبری از نظارت مستمر همان نظارت 
مجلس بر خود اســت، چون نظــارت ناظر دیگر بر 
مجلس، آفات زیادی ازجمله محافظه کاری نمایندگان 
را دربردارد. علاوه بر این، مجلس چون کارش تقنین 
و نظارت اســت به قول فلاســفه ناظربالذات است و 
نمی تواند ناظر دیگری داشــته باشد و درصورتی که 
بنا باشد شورای نگهبان ناظر مجلس باشد، باید مرجع 
دیگری ناظر شورای نگهبان باشــد و تسلسل لازم 

می آید که محال و نشدنی است.

میز خبرروی خط خبر

ماجرای اختلاف نظر حقوقی مجلس و شورای نگهبان در مورد نظارت بر نمایندگان

سوءتفاهم رسانه ای یا پافشاری بر نظارت مستمر

 رئیس قوه قضائیه به دعوت 
همتای عراقی خود به بغداد رفت

تســنیم| آیت الله 
آملی لاریجانی  صادق 
پیش از پرواز به سمت 
عراق بــه منظور انجام 
ســفری چند روزه در 
در  مهرآباد  فــرودگاه 
جمع خبرنگاران اظهار 

کرد: طبیعی است که جمهوری اسلامی ایران به 
کشــور عراق به عنوان یک کشور برادر و دوست 
نگاه می کند و حتما خواهان کشــوری مستقل 
با اقتدار، یکپارچه و توانمند در همسایگی خود 
است. رئیس قوه قضائیه ادامه داد: وجود کشوری 
توانمند و قوی در همسایگی جمهوری اسلامی 
برای ما امنیــت دارد و در بحث تروریســت در 
منطقــه نیز امیدواریــم با تعامــل و همفکری 
کشورهای مشترک المنافع مبارزه ای با این پدیده 
بیش از پیش جلو برود. آملی لاریجانی افزود: این 
سفر به دعوت رئیس دستگاه قضائی عراق انجام 
می شود و هم اکنون 4 قرارداد مهم با این کشور 
داریم که ازجملــه قرارداد اســترداد مجرمان، 
انتقال محرومان و معاضدت قضائی اســت و در 
این سفر نیز یک تفاهمنامه امضا خواهیم کرد که 

امیدواریم نتایج خوبی داشته باشد.

عطریانفر: 

آیت الله مظاهری مانع از جابه جایی 
استاندار اصفهان شد

شورای  عضو  ایلنا| 
حــزب  مرکــزی 
دربــاره  کارگــزاران 
موضوع انصراف دولت 
اســتاندار  تغییــر  از 
اصفهان گفته است: تا 
جایی که می دانم این 

مسأله قطعی شده بود و دولت می خواست آقای 
رضایی را به عنوان استاندار اصفهان انتخاب کند؛ 
اما ظاهرا آقای آیت الله مظاهری، مسئول حوزه  
علمیه اصفهان با این مسأله موافقت نداشتند و بر 
همین اساس دولت هم به احترام نظر ایشان قرار 

نیست استاندار اصفهان را فعلا تغییر دهد.
محمد عطریانفر با اشــاره بــه تغییرات اخیر 
دولت و استعفای جنتی و در پاسخ به این سوال 
که آیا با استعفای جنتی فشار ها به دولت محدود 
می شود؟ خاطرنشــان کرد: طبیعی است وقتی 
وزارت ارشــاد را محدود می کنند، این اتفاق هم 
می افتــد. وزارت ارشــاد از کل بودجه فرهنگی 
دولت کمتر از 15 درصد سهم می برد، 85 درصد 
بودجه هــای فرهنگی کشــور در اختیار وزارت 
ارشاد نیست. برخی می خواهند همین مختصر 
اختیارات وزارت ارشــاد را هــم بگیرند. این که 
بخواهند هر روز به اختیــارات یک وزیر تعرض 

کرده و جلوی آن را بگیرند، قانونی نیست.
این عضو حزب کارگزاران سازندگی همچنین 
گفته اســت: دولت عملا به دلیل رعایت حریم 
این افــراد نمی خواهد مقابله کند. امامت جمعه 
قطعه ای از قدرت سیاســی اســت. این تکه ها 
نمی توانند دایم بر سر وکله هم بزنند و مخالفت 
کنند. همه قوای مسئول که مشروعیت شان یا از 
طرف قانون یا از طریق رهبری تأمین می شود، 
باید به این ضــرورت همگرایــی و یکپارچگی 

سیاسی کشور توجه کنند.

ابهام بر سر نامزدهای 
ریاست جمهوری موتلفه اسلامی

شهروند| پس از آن که خبرگزاری اصولگرای 
فــارس در مصاحبه ای با عضو شــورای مرکزی 
حزب موتلفه نوشت: هشت نامزد حزب موتلفه 
مشخص شدند و اسامی اعلام شده نیز مطرح و 
درست است که پس از طی مرحله رد و تأیید یک 
نفر از میان آنها مشخص می شود؛ یک خبرگزاری 
دیگر اصولگرا از قول روابــط عمومی این حزب 
مطلب اول را تکذیب کــرد. حمیدرضا ترقی به 
خبرگــزاری فارس گفته بود: اســامی این افراد 
درنهایت و پس از پروسه رد و تأیید به عنوان نامزد 

نهایی اعلام می شود.
خبرگزاری فــارس همچنین گــزارش داده 
افــرادی همچــون میرســلیم، آل اســحاق و 
بادامچیان به عنــوان نامزدهای احتمالی حزب 
موتلفه مطرح هستند و نام سایر نامزدهای موتلفه 
نیز نزد این خبرگزاری محفوظ اســت! با وجود 
این خبرگزاری مهر از قول روابط عمومی حزب 
موتلفه نوشت: نظر به انتشــار اخباری از سوی 
برخی رسانه ها مبنی بر تعیین نامزد حزب موتلفه 
اسلامی برای انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم 
و اعلام اسامی چند تن از اعضای شورای مرکزی 
این حزب به عنوان نامزدهای احتمالی، به اطلاع 
می رساند جلسات شورای انتخابات حزب موتلفه 
اســلامی همچنان ادامه دارد و تاکنون در مورد 
معرفی شخص یا اشخاص به عنوان نامزد حزب 

موتلفه اسلامی به تصمیم قطعی نرسیده است.

نوبخت: 

 شب قبل از معرفی وزرا، تغییراتی 
پیش آمد که به من منعکس نشد

ســخنگوی  ایلنا| 
دولت گفت: آخر شب، 
قبــل از معرفــی وزرا 
تغییراتی پیش آمد که 
آنها هــم فرصت نکرده 
بودند بــه من منعکس 

کنند.
محمدباقر نوبخت درپاسخ به سوالی در مورد 
وزرای پیشــنهادی دولت در ســه وزارتخانه و 
توضیــح جابه جایی وزیــر آموزش وپرورش در 
لحظه آخر، تصریح کرد: همواره اعلام می کنیم 
که اجازه بدهید تا موضوعی قطعی نشده، اعلام 
نکنیم. بــرای مثال، در یک مورد اعلام شــد که 
رئیس جمهوری قرار است به استانی سفر کند اما 
به دلیل شــرایط جوی این سفر صورت نگرفت، 
همیــن موضوع کوچک باعث شــد تحلیل های 
مختلفی روی این موضوع مطرح شــود. معمولا 
هم تحلیلگران خودشــان بلد هستند براساس 
سلیقه خودشان برداشت کنند، برای همین باید 

از اتفاق یک موضوع اطمینان پیدا کنیم.
وی افزود: درموضــوع معرفی وزرا هم صبحی 
که به مجلس می رفتم، تمام تصور   همان چیزی 
بود که دیگران داشــتند. گویا آخرشب، قبل از 
معرفــی وزرا تغییراتی پیش آمد کــه آنها هم 
فرصت نکرده بودند به من منعکس کنند. برای 
همین هم هســت که در پاسخ به برخی سوال ها 
اعــلام می کنم اجــازه بدهید تا قطعی نشــده، 
مطلبی نگویم. امیدواریم که نتیجه این موفقیت 
تکمیل کابینه دولت امیدبخش باشد و خبر رأی 
اعتماد مجلس به هر ســه وزیر بــه  زودی روی 

خروجی رسانه ها قرار گیرد.
سخنگوی دولت درپاسخ به این سوال که »آیا 
درمورد تغییر اســتاندار اصفهان، آیا دیدارهای 
آقای نهاوندیــان با آقای مظاهــری در انصراف 
دولــت در ادامه فعالیــت آقای زرگرپــور موثر 
بوده یا خیر، گفت: در این مــورد اطلاعی ندارم 
که چــه صحبت ها و ســفرهایی بــرای این کار 
صورت گرفــت. به طورکلی ما مرتب در ســطح 
کابینــه و معاونت های وزارتخانه ها و اســتان ها 
درحال رصد هســتیم. ممکن است تحول هایی 
دراین میان صــورت گیرد که برخی از آنها هم با 
تغییر همراه است. درمورد هرفردی که درجهت 
تأمین رضایــت مردم کار کنــد، دولت مضایقه 
نخواهد کــرد. همه مــا باید بدانیــم که ضمن 
ثبات کار اســتمرار فعالیت هایمان بســتگی به 
 خدماتی دارد کــه درجهت تأمین رضایت مردم

 عرضه می کنیم.

دیدار باهنر و روحانی در آستانه 
جلسه رأی اعتماد به وزرای سه گانه

دبیرکل جبهه  آنا|  
پیروان در فضایی خارج 
ریاســت جمهوری  از 
رئیس جمهــوری  بــا 
دیدار کــرد. بنابر اعلام 
روابــط عمومی جبهه 
پیــروان خط امــام و 
رهبری روحانی در این دیدار کوتاه  به دنبال جلب 
حمایت طیف ســنتی اصولگرایــی در انتخابات 
آتی بوده اســت. همچنین برخی اخبار حکایت 
از آن دارد حالا که روحانی قصــد دارد با نزدیک 
شــدن به باهنر که اخیراً به عنوان مشــاور عالی 
رئیس مجلس منصوب شده، از کمک و همراهی 
اصولگرایان نزدیک به رئیس مجلس برای پیشبرد 
اهداف دولت استفاده کند. این درحالی است که 
روابط عمومی این تشــکل سیاسی مدعی است 
محمدرضا باهنر هیچ پاسخ مثبتی به روحانی نداده 
و نسبت به عملکرد دولت روحانی و نحوه مواجهه 
آن با نیروهــای مذهبی، ســنتی و حزب اللهی 
نقدهای جدی مطرح ســاخته و همچنین اعلام 
کرده اســت:  عملکرد و تیم تــان و کارهایی که 
انجام دادید، هیچ روزنه امیدی نداشته که بشود 
کمک کرد! با این همه در آستانه برگزاری جلسه 
رأی اعتماد سه وزیر پیشنهادی دولت در مجلس، 
محتمل ترین علت برگزاری این دیدار کوتاه رایزنی 

برای هموار کردن مسیر عبور وزرا  است.

رئیس دیوانعالی کشور: 

 پرونده بابک زنجانی در دیوانعالی 
به پایان نرسیده است

رئیس  تســنیم| 
دیوانعالــی کشــور با 
اشاره به آخرین وضع 
پرونــده بابک زنجانی 
پرونده  اصلــی  متهم 
ازســوی  که  نفتــی 
دادگاه   15 شــعبه 
انقلاب به اعدام محکوم شــده اســت، گفت: 
رســیدگی به این پرونده در دیوانعالی کشور 
هنوز تمام نشــده و ادامه دارد.حجت الاسلام 
محمدکریمــی همچنیــن درپاســخ به این 
سوال که پرونده بابک زنجانی در کدام شعبه 
دیوانعالی کشور مطرح رسیدگی است، اظهار 
کرد: شــعبه محرمانه است و نمی توانیم اعلام 
کنیم.رئیس دیوانعالی کشــور درپاســخ به 
ســوال دیگری درخصوص پرونده کرســنت 
نیز، گفت: رسیدگی به این پرونده خیلی وقت 

پیش تمام شده و در دیوانعالی کشور نیست.
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جماران| یــادگار گرامی امــام با تأکید بــر این که وجود 
مشــکلات نباید باعث ناامیدی شــود، رمز حرکت جامعه به 

سوی جلو را وجود انتظار و امید به طور توأمان دانست.
آیت الله سیدحســن خمینی در دیدار جمعی از مدیران و 
نمایندگان ادوار مختلف و اســاتید دانشگاه استان کرمانشاه 
با اشاره به بیان مشکلات مختلف این استان توسط حاضران، 
اظهار کــرد: قطعا پــس از پیروزی انقــلاب کارهای مثبتی 
صورت گرفته، اما این کارها کافی نبوده و امروز انتظار همگان 
است که وضع نامناسب معیشــت این منطقه و خصوصا امر 
اشــتغال که در این استان و برخی اســتان های همجوار آن 

بالاست، بهبود یابد.
او تأکید کرد: البته دولت کنونی مشــکلات مالی سنگینی 
دارد، ولی این امر دلیل و بهانه مناســبی برای انجام کارهای 
ممکن نیســت؛ چرا که همه امور وابســته به بودجه نیست، 

بلکه عزم و همت کافی را می طلبد.
سیدحسن خمینی با تأکید بر بازگو کردن مشکلات کشور، 

تصریح کرد: نه تنها بر بیان مشــکلات باید تأکید کرد، بلکه 
حتی شاید باقی ماندن برخی مشــکلات به دلیل عدم بازگو 
کردن آنها بوده باشــد، اما این کار باید به صورت جمعی بیان 

و پیگیری شود که در این صورت حتما نتیجه خواهد داد.
وی با تأکید بر این که وجود مشکلات نباید باعث ناامیدی 
شــود، رمز حرکت رو به جلوی جامعه را وجود انتظار و امید 

به طور توأمان دانســت و گفت: هر وقت کسی ادعا کرد همه 
چیز مملکت خوب است به سوی نزول حرکت می کند و اگر 
کســی هم گفت که مشــکلات غیرقابل حل است هیچ گاه 

نمی تواند برای حل آنها حرکتی را آغاز کند.
یادگار امام ادامه داد: ناامیدی سمی مهلک است و همیشه 
باید امید را بــه جامعه تزریق کرد؛ درعین حــال انتظارات و 

مشکلات را نیز باید بیان کرد.
وی با اشــاره به اجحــاف، بی عدالتی، کم همتی، مســائل 
زیست محیطی مانند خشکسالی، جنگ تحمیلی و... به عنوان 
مشکلات استان کرمانشــاه، به حاضران توصیه کرد: در قالب 
یک مجموعه متشکل، آفات و آسیب های سیاسی، اقتصادی، 
فرهنگی و راهکارهای آنها را با مســئولان کشور و دولت در 

میان بگذارید.
سیدحسن خمینی در پایان سخنان خود، استان کرمانشاه 
را الگوی مناســبی برای زندگی مسالمت آمیز اقوام و مذاهب 

مختلف توصیف کرد.

آیت الله سیدحسن خمینی: 

باقی ماندن برخی مشکلات به دلیل بازگو نکردن آنهاست
   هر وقت کسی ادعا کرد همه چیز مملکت خوب است به سمت نزول حرکت می کند

ایلنا| رئیس فراکســیون امید مجلــس با بیان 
این که سیاست های کلی انتخابات مطمئنا به دنبال 
محدود کردن نمایندگان مجلس نیست، تأکید کرد: 
نباید از سیاست های کلی انتخابات به گونه ای تفسیر 
شود که وظایف نمایندگان مجلس در خانه ملت که 
براساس نص صریح قانون از مصونیت برخوردار هستند 
با اعمال برخی نظارت ها محدود شود. محمدرضا عارف 
در دیدار جمعی از اصلاح طلبان خوزستان، این استان 
را نماد ایثار و مقاومت دانست و با اشاره به سرمایه های 
بالقوه آن گفت: اســتان خوزســتان ذخایر بسیاری 
دارد که مهم ترین آنها نیروی انسانی باانگیزه است. با 
وجود منابع زیرزمینی عظیم و آب های وسیع در  این 
منطقه سرنوشت خوزســتان نباید همراه با سختی و 
عقب ماندگی باشد. او با اشــاره به ابلاغ سیاست های 
کلی انتخابات از ســوی رهبر معظم انقــلاب، آن را 
ســندی بالادســتی در امر انتخابات دانست و گفت: 
سیاســت های کلی انتخابات که از سوی رهبر معظم 
انقلاب ابلاغ شده است، نتیجه سال ها کار کار شناسی 
در مجمع تشخیص مصلحت نظام است و می تواند در 
صورتی که به صورت قانون در آید برخی از چالش هایی 
که در گذشــته با آن روبه رو بودیــم ازجمله بحث رد 

صلاحیت ها را حل کند. رئیس فراکسیون امید با بیان 
این که سیاست های کلی انتخابات مطمئنا به دنبال 
محدود کردن نمایندگان مجلس نیست، تصریح کرد: 
نباید از سیاست های کلی انتخابات به گونه ای تفسیر 
شود که وظایف نمایندگان مجلس در خانه ملت که 
براساس نص صریح قانون از مصونیت برخوردار هستند 
با اعمال برخی نظارت ها محدود شود. نمایندگان باید 
بتوانند با آزادی کامل و در چارچوب قانون اساســی 
مطالبات مــردم را پیگیری کننــد و وظیفه خطیر 
نمایندگی را انجام دهند. عــارف در بخش دیگری از 
ســخنان خود در واکنش به اظهار نگرانی برخی افراد 
حاضر در جلسه از گسترش آسیب های اجتماعی در 
کشور به خصوص در مناطق محروم گفت: جای سوال 
است که چرا عده ای برای برگزاری یک کنسرت فریاد 
وااسلاما ســر می دهند اما برای آسیب های اجتماعی 
که بعضا به مرز بحران رســیده است، واکنشی نشان 
نمی دهند. آمار ها در خصوص آسیب های اجتماعی 
بسیار نگران کننده است و متأسفانه عده ای خود را به 
خواب زده انــد و نمی خواهند باور کنند آنچه که نظام 
اســلامی را می تواند مورد مخاطره قرار دهد، همین 

آسیب های اجتماعی است. 

عارف: 

سیاست های کلی انتخابات می تواند چالش ردصلاحیت ها را حل کند
ایسنا| رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: اگر 
همه ملت پشــت دولت روی یک موضوع متمرکز 
شویم می توانیم موفق شــویم اما اگر شعاری عمل 
کنیم، موفق نخواهیم شد. علی لاریجانی روز گذشته 
در مراســم افتتاحیه اجلاس ملی 2۳00 شــهید 
شهرستان خمینی شهر، اظهار کرد: یکی از مسائل 
مهمی که دشــمن برای ضربه زدن به ایران روی آن 
تمرکز کرده است بحث فرهنگی است. آنها قصد دارند 
اراده های حقیقی ملت ایران را متزلزل کنند و بیشتر 
ســعی می کنند این کار را از طریق رسانه های خود 
دنبال کنند.  رئیس مجلس شــورای اسلامی افزود: 
یکی دیگر از حربه های آنان به وجود آوردن شــرایط 
بحران اقتصادی اســت. تحریم بخشی از مشکلات 
ایران بود. آنها می خواهند مشکل بیکاری را در ایران 
افزایش دهند چون که می داننــد اگر جمعیت 80 
میلیونی ایران فعال حقیقی شــود، برای آنان زیانبار 
خواهد بود، دشــمن نمی خواهد انرژی جوانان ما به 
تولید تبدیل شــود.  لاریجانی اضافــه کرد: با توجه 
به این مســائل در مجلس تأکیــد کرده ایم که باید 
به بودجه فرهنگی توجه ویژه شــود چرا که سست 
کردن فرهنگ دینی کشور مشکل ایجاد می کند، لذا 

باید توجه داشته باشیم که جوانان را با فرهنگ دینی 
آشنا کنیم تا دشمن به اهداف خود نرسد.  وی تصریح 
کرد: خانواده ها اولین سنگری هستند که باید مراقب 
فرزندان خود باشــند. بنابراین مقابله با توطئه های 
دشمن نیاز به یک همت عمومی دارد.  رئیس مجلس 
شورای اسلامی به مقایسه وضع دفاعی کشور با زمان 
جنگ تحمیلی پرداخت و گفــت: اوضاع دفاعی ما 
نسبت به جنگ تحمیلی بسیار پیشرفت کرده است. 
البته در آن زمان بنی صدر نمی گذاشــت نیروهای 
حزب اللهی وارد جبهه شــوند به همین دلیل امام او 
را از فرماندهی کل قوا عزل کــرد تا نیروهای حزب 
اللهی وارد جبهه شوند.  لاریجانی افزود: بنابراین وضع 
دفاعی ما خیلی تغییر کرده است و افراد با تجربه در آن 
زیاد شده اند. اما باید بدانیم که پیشرفت دفاعی ایران به 
این معنا نیست که دیگر کشورها ساکن مانده باشند. 
بدون شک برای دیگران هم تحول دفاعی ایجاد شده 
است. کشــورهای منطقه در خرید تجهیزات مدرن 
کارهای زیادی کرده اند اما موضوع مهم این اســت 
که ما باید بدانیم که در بحث دفاعی همیشــه باید 
 مقتدر باشیم، به همین دلیل بودجه بخش دفاعی را 

تقویت کرده ایم.

لاریجانی: 

اگر همه ملت پشت دولت باشند موفق می شویم
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